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Частина тиражу 
розповсюджується 

безкоштовно

Лікарня, що повірила  
у реформу, матиме  
ще й наглядову раду

Віктор Першко

Більше двох 
годин тривало 
спілкування у 
конференц-залі 
КНП «Романівська 
лікарня» 15 квітня 
2024-го року.

Учасники зібрання, під 
час якого обговорювалися 
питання взаємодії влади, 
керівництва закладів охо-
рони здоров'я та представ-
ників громадськості, яка 
представляє потенційних 
пацієнтів тих же закладів 
охорони здоров'я, ознайо-
милися із умовами роботи, 

господарської діяльності 
КНП «Романівська лікар-
ня», а потім обговорили 
низку питань щодо на-
лагодження партнерства 
влади, медичних закладів 
і установ та пацієнтських 
громадських організацій. 
Зауважимо, що захід у сті-
нах Романівської лікарні 
проходив у ході виконання 
програми «Сприяння про-
зорості та громадському 
нагляду в сфері охорони 
здоров̀ я», яку впроваджує 
в Україні громадська орга-
нізація «Пацієнти Украї-
ни» за підтримки National 
Endowment for Democracy.

Аби зосередити увагу 
нашого читача, зауважимо, 
що гості Романівщини при-
були до КНП «Романівська 
лікарня», щоб побачити, як 

в умовах війни можуть від-
буватися конкретні транс-
формації системи охорони 
здоров’я та якісні зміни у 
наданні медичних послуг. 

Загалом слід 
зазначити ,  що 
КНП «Романівська 
лікарня» недарма 
називають закла-
дом, який повірив 
у реформу. Що-
правда, не просто 
повірив, а невтом-
но, вперто, завзято 
і затято працював, 
аби новації рефор-
мування в галузі 
охорони здоров'я 
у Романові відчу-
ли у позитивному 
ключі. 

У розмові, яка точилася 
у конференц-залі Романів-
ської лікарні, брали участь 
представники Волинської, 
Черкаської, Кіровоград-
ської та Чернівецької об-
ластей. Від керівництва 
Романівської селищної 
ради участь у розмові брав 
заступник Романівського 
селищного голови Василь 
Ходюк. Ну а зорганізованих 
у громадську організацію 
пацієнтів Романівської гро-
мади представляв під час 
зустрічі голова громадської 
організації «Глорія» Олек-
сандр Гаврилюк.

Про роботу очолювано-
го нею КНП «Романівська 
лікарня» розповіла під 
час виступу-презентації її 
директор Ірина Серт. Вона 
зазначила, що за період із 

2020-го року по теперіш-
ній час очолюваний нею 
колектив пройшов дуже 
складний час. Історія 
трансформації Романів-
ської лікарні за вищезгада-
ний період розпочиналася 
із дуже скромних, зовсім не 
оптимістичних, а можли-
во, й тривожних цифрових 
показників, які на той час 
не вселяли особливих на-
дій на подальший сталий 
розвиток. 

Од нак пок а з н и к и 
фінішу 2023-го року по-
казали, що колектив, 
який повела за собою 

І. В. Серт, сьогодні має 
вигляд закладу, який 
невпинно, системно і 
впевнено розвивається. 
Так, у Романові нині функ-
ціонують не всі відділення, 
як, наприклад, у лікарнях 
Коростеня чи Звягелі. Од-
нак ті пакети послуг, які 
Романівська лікарня надає 
згідно із контрактами із 
НСЗУ, забезпечують насе-
лення двох громад (Рома-
нівської та Миропільської) 
медичним обслуговуван-
ням та допомогою належ-
ного фахового рівня. 

Продовження на стор. 2.
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Початок на стор. 1.
Ба більше, Романівська лікар-

ня сьогодні має у своєму складі 
абсолютно сучасне і функціональ-
но спроможне відділення реабі-
літації, яке за короткий термін 
пройшло шлях становлення, осна-
щення належним обладнанням 
і забезпечення кваліфікованим 
кадровим потенціалом. Сьогодні у 
КНП «Романівська лікарня» існує 
черга серед пацієнтів на реабіліта-
цію, хоча щомісячно пацієнтами 
відділення стають і отримують 
помічне лікування більше 40-ка 
людей. Звісно ж, прибулих із 
різних куточків України фахів-
ців з медичного менеджменту, 
громадських активістів, які захи-
щають права пацієнтів медичних 
закладів, цікавив і фінансово-гос-
подарський аспект життєдіяль-
ності Романівської лікарні. Слід 
зауважити, що її директорка 
Ірина Серт неабияк здивувала гос-
тей тими показниками, які нині 
може продемонструвати КНП 
«Романівська лікарня». Середня 
зарплата у колективі сягає май-
же 16 тисяч гривень, лікарський 
персонал має щомісячні зарпла-
ти на рівні близько 28-ми тисяч 
гривень, медсестри отримують 
щомісячні зарплати на рівні 16-18 
тис. грн. Керівний склад отримує 
щомісяця зарплатню на рівні 44-х 
тисяч гривень. Преміювання, за-
охочення, одноразові матеріальні 
допомоги (виплати) – все це ре-
зультат багатопланової, системної 
і дуже наполегливої роботи. Без-
умовно, роботи колективної, або, 
як сьогодні прийнято називати, 
– командної діяльності. 

Цікавилися гості і тим, яку до-
помогу отримує КНП «Романів-
ська лікарня» від місцевої влади, 
від благодійників та спонсорів. 
З цього приводу відповідну ін-
формацію надав заступник Ро-
манівського селищного голови 
Василь Ходюк. Він зазначив, що 
Романівська селищна рада ухва-
лює і затверджує показники до-
помоги та підтримки заходів про-
грами фінансової підтримки КНП 
«Романівська лікарня». І. В. Серт 
додала, що потужну підтримку 
Романівська лікарня отримала від 
побратимів із дружньої громади 
польського містечка Кольбушово, 

які надіслали до Романова дуже 
потрібне для реабілітаційного від-
ділення обладнання, чим сприяли 
його становленню як повноцінно-
го відділення лікарні. Йшлося і 
про допомогу та сприяння у роз-
будові, впорядкуванні території, 
оснащенні устаткуванням на сотні 
тисяч гривень, яке упродовж 2021-
2023-го років надавав Романівській 
лікарні гендиректор найбільшого 
у громаді промислового підпри-
ємства ТОВ «ВІВАД 09» Ігор Ходак.

Ще одна тема розмови у кон-
ференц-залі Романівської лікарні 
15 квітня 2024-го року стосувалася 
створення дієвого інструменту 

покращення колегіального ке-
рівництва медичним закладом. 
Йдеться про урядову постанову, 
прийняту Кабміном України ще у 
грудні 2023-го року. Згідно з цією 
постановою у лікарняних за-
кладах мають бути створені 
наглядові ради, до складу яких 
увійдуть на основі ретельного 
конкурсного відбору представ-
ники засновника (власника) 
медичного закладу, посадовці 
керівного складу медичного 
закладу та громадські пред-
ставники відповідної терито-
ріальної громади, які презен-
туватимуть у наглядовій раді 

інтереси пацієнтів медичного 
закладу. Насправді подібні утво-
рення давно звичні і дуже дієві ін-
струменти корпоративного управ-
ління закладу охорони здоров'я 
у багатьох цивілізованих країнах 
світу. Зауважимо, що у майбутньо-
му Національна служба здоров'я 
України (НСЗУ) не укладатиме 
угод із медичними закладами 
та установами системи охорони 
здоров'я в разі відсутності у них 
наглядових рад. До речі, у Рома-
нові вже на найближчій сесії 19 
квітня 2024-го року питання про 
утворення наглядової ради Рома-
нівської лікарні буде поставлене на 
розгляд депутатського загалу, і се-
сія ухвалить із цього приводу від-
повідне рішення. Однак вже зараз 
можна сказати, що до складу на-
глядової ради КНП «Романівська 
лікарня» потрібно відібрати 5 або 
ж навіть і 7 людей, які увійдуть у 
недалекому майбутньому до скла-
ду нового, однак дуже важливого 
і відповідального органу управ-
ління Романівською лікарнею. 
Про те, наскільки важливою має 
стати робота новостворених на-
глядових рад у медичних закладах 
України, розповіла консультант 
благодійного фонду «Пацієнти 
України» Оксана Мусієнко. За її 
словами, цей процес може бути 
непростим, адже громаді, владі, 
керівництву медичних закладів та 
установ потрібно буде створити 
наглядову раду, яка мусить бути 
взірцем чесності, об'єктивності, 
непідкупності і головне – висо-
кого професіоналізму. Втім, про 
це ми будемо говорити окремо. І, 
мабуть, ще не раз!

Лікарня, що повірила у реформу, 
матиме ще й наглядову раду

Мусимо розвиватися і вдосконалюватися  
навіть в умовах війни

Минулої п'ятниці, 
12 квітня 2024-го року, 
знову нагадали про себе 
члени Конгресу міс-
цевих та регіональних 
влад при Президентові 
України.

У Чернівцях у цей день про-
ходив форум «Життя громад в 
умовах війни». Захід відбувся на 
базі Чернівецького університе-
ту, розташованому в історичній 
перлині Буковини, колишньому 
палаці-резиденції митрополитів 
Буковини та Далмації. За слова-
ми Миропільського селищного 
голови Світлани Власюк, яка була 
учасником форуму у складі деле-
гації від Житомирщини, у ході 
роботи форуму було обговорено 
чимало найважливіших питань 
сьогодення України. Безумовно, 
атмосфера зустрічі, навіяна іс-
торичним місцем – всесвітньо 
відомим Чернівецьким універ-
ситетом імені Юрія Федькови-
ча, неабияк сприяла перефор-
матуванню мислення у баченні 
розвитку громади. До того ж 
представники громад із усіх ку-
точків України мали можливість 

напряму поспілкуватися із Пре-
зидентом України В. Зеленським 
та командою урядовців на чолі із 
прем'єр-міністром Д. Шмигалем. 

Світлана Власюк зауважила, 
що найбільшої уваги викликало 
обговорення безпекової ситуації у 
громадах і насамперед облашто-
ваність укриттів для дошкільнят, 
учнів та студентів. Особливий на-
голос було зроблено на змістов-

ному вдосконаленні ветеранської 
«політики героїв», на покращенні 
та посиленні всебічної уваги до 
процесів реабілітації військовос-
лужбовців ЗСУ, які брали участь 
у бойових діях. Ще один наго-
лос державної політики у сфері 
розвитку економіки стосувався 
нещодавно запровадженої для 
виконання урядової програми 
«Зроблено в Україні». Окремої 

уваги під час роботи форуму ви-
кликало питання щодо підтрим-
ки малого та середнього бізнесу 
як найбільш гнучкого елементу 
вітчизняної економіки в умовах 
військового стану. Ну і вкотре кер-
маничі уряду України акцентува-
ли увагу лідерів місцевої влади 
(керівників громад) на питанні 
всебічного вдосконалення про-
цесів муніципальної співпраці 

між українськими громадами та 
їхніми колегами-побратимами у 
багатьох країнах Європи. Вікно 
можливостей для поглиблення 
євроінтеграції на рівні муніци-
пального співробітництва й до 
сьогодні велике, і воно не закри-
вається, чим мають скористатися 
громади України і в тому числі 
Житомирщини.
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Корупція під час війни:  
хто винен та як запобігти?

Повномасштабна 
війна проти росії, що 
триває третій рік, заго-
стрила в суспільстві від-
чуття справедливості.

Соціологічні опитування по-
казують, що головною пробле-
мою в Україні люди називають 
корупцію, а головним ворогом 
(після російських окупантів) – ко-
рупціонерів. Так, за даними до-
слідження компанії Іnfo Sapiens, 
61,2% українців вважають, що 
корупції під час війни більшає. 
Проте ці результати суперечать 
дослідженню авторитетної між-
народної організації Transparency 
International, яке свідчить, що за 
останні роки Україна зробила 
стрибок у подоланні корупції. 
Звідки такі відмінності та яка ре-
альна ситуація з корупцією зараз 
– розбирався Центр громадського 
моніторингу та контролю.

Побутова корупція 
процвітає, а топ-корупції – 
меншає

Дослідження Іnfo Sapiens, 
за яким 61,2% українців відзна-
чили зростання рівня корупції, 

відбулося наприкінці минулого 
року. Соціологи опитали 2500 
українців: така вибірка є репре-
зентативною. Також були опитані 
представники бізнесу: лише 46% 
з них вказали, що рівень корупції 
зростає. Водночас дослідження 
Transparency International базу-
валось на аналітичних оцінках 
міжнародних фінансових органі-
зацій та експертів, які дивились на 
корупцію в масштабах всієї дер-
жави. Отже, хоча ці дослідження 
і стосуються теми корупції, вони 
– абсолютно різні і не суперечать 
одне одному. Перше показує, що в 
Україні зростає так звана побутова 
корупція, тоді як друге ілюструє, 

що меншає політичної, або топ-
корупції. При цьому, як зазначає 
голова Національного агентства з 
питань запобігання корупції Ві-
ктор Павлущик, впродовж двох 
років серед українців зростає не-
прийняття корупції. Це, зокрема, 
свідчить про позитивну динаміку 
в країні.

Антикорупційні органи – На-
ціональне антикорупційне бюро, 
Спеціалізована антикорупційна 
прокуратура та Вищий анти-
корупційний суд – минулого 
року продемонстрували хороші 
результати: на лаву підсудних 
потрапили прокурори, топ-
чиновники та десятки суддів, 

серед яких і колишній голова 
Верховного Суду. А до бюджету 
повернулись рекордні 4,5 мі-
льярда гривень. Утім, за законом, 
НАБУ, САП та ВАКС займають-
ся лише топ-корупцією та топ-
корупціонерами, розслідування 
побутової корупції в Україні – 
відповідальність Нацполіції, а 
особливо масштабних справ – 
Державного бюро розслідувань. 
Саме вони розслідують злочини 
на кшталт хабарів у лікарнях за 
оформлення «липових» довідок 
з фіктивними діагнозами, «рент-
них платежів» митникам або ж 
підкупу працівників державних 
інспекцій. 

Антикорупційні органи 
посилюються

Хоча попередній рік був 
найуспішнішим в історії анти-
корупційних органів і рівень 
топ-корупції в країні зменшу-
ється, результати НАБУ, САП та 
ВАКС поки що не задовольня-
ють українців. Це не дивно, адже 
формування антикорупційної 
інфраструктури в країні триває, 
і органи, відповідальні за бо-
ротьбу з корупцією, все ще не 
можуть працювати на максимумі 
можливостей. Приміром, Спеці-

алізована антикорупційна про-
куратура донедавна була лише 
підрозділом Офісу генпрокурора 
і від’єдналась тільки з 21 березня. 
Така ситуація нерідко призводи-
ла до втрати важливих речових 
доказів у резонансних справах. 
Проблеми є й у Антикорупцій-
ного бюро: всією топ-корупцією 
в країні повинні були займатися 
лише 250 детективів, адже збіль-
шувати штат не дозволяв закон. 
Наприкінці 2023 року Верховна 
Рада проблему виправила і до-
зволила розширити НАБУ на 300 
осіб впродовж трьох років.

Для остаточного становлення 
антикорупційної інфраструктури 
залишилось зробити ще низку 
кроків і створити автономну екс-
пертну установу при НАБУ та 
ухвалити закон про раціоналі-
зацію Вищого антикорупційного 
суду, який дозволить розгляд ко-
рупційних справ одним суддею 
замість колегії з трьох суддів. До 
речі, цей закон – одна з вимог 
Міжнародного валютного фонду 
на 2024 рік. Тож зараз м’яч на сто-
роні Верховної Ради – що швид-
ше депутати ухвалять необхідні 
норми, то швидше поліпшаться 
і результати боротьби з коруп-
цією, чого чекає все українське 
суспільство.

Підземні школи та інші ноу-хау:  
як навчають дітей у прифронтових областях?

Українські освітні заклади 
не були готові до такої війни, 
яку веде проти України Росія – 
до 2022 року ніхто не міг уяви-
ти, що доведеться організову-
вати роботу шкіл за реальної 
небезпеки ракетних обстрілів.

Віддалені від фронту області досить 
швидко обладнали під сховища власні під-
вали і повернули школярів до офлайн або 
змішаного формату навчання, тоді як шко-
ли східних та південних регіонів України 
досі працюють лише дистанційно. Чи є у 
них перспективи повернення до офлайн-
навчання найближчим часом, а також як 
можна убезпечити дітей неподалік від лінії 
фронту, – розповідає Центр громадського 
моніторингу та контролю.необхідно 

Якими повинні бути  
шкільні укриття

Ще з минулого, 2022-2023, навчального 
року багато шкіл, здебільшого у віддале-
них від фронту областях, повернулись до 
очного або змішаного формату навчання. 
Для цього необхідно було виконати дві 
вимоги: мати облаштоване укриття та 
отримати дозвіл від спеціальної комі-
сії. Укриттям може бути підвальне або 
цокольне приміщення, в якому відсут-
ні каналізаційні труби, облаштоване 
стільцями чи ліжками, освітленням та 
питною водою. Як повідомляв міністр 
освіти Оксен Лісовий, станом на липень 
2023 року такі укриття мали 75% шкіл 
по всій країні.

Інша ситуація у прифронтових об-
ластях. Миколаївська область відновила 
офлайн-навчання у низці шкіл з 1 вересня 

минулого року, 50 шкіл Запорізької об-
ласті вже також повернули дітей за парти. 
Проте школярі Харківської та Херсонської 
областей досі вчаться лише дистанційно. 
Оскільки на озброєнні росіян є ракети, що 
долітають за 40-42 секунди, а самі області 
потерпають від обстрілів по декілька разів 
на день, відновлювати очне навчання на 
разі небезпечно. При цьому прифронтові 
школи зі звичайними укриттями в підвалі 
також не будуть допускати до відновлення 
офлайн-навчання, вони повинні бути об-
ладнані захисною спорудою – сховищем 
або протирадіаційним укриттям з водо-
постачанням, водовідведенням, вентиля-
цією, системою пожежогасіння.

Друга проблема прифронтових об-
ластей – великий відсоток шкіл, що були 

зруйновані внаслідок війни. За словами 
міністра освіти Оксена Лісового, лише 
за перший рік великої війни російські 
окупанти вщент зруйнували 180 шкіл, 
ще понад 1,3 тисячі – пошкодили. Кри-
тична ситуація склалася в Херсонській 
області: на її деокупованій частині школи 
зруйновані чи пошкоджені практично в 
кожному селі.

Підземні школи: дорого,  
але надійно

Попри те, що безпекова ситуація у при-
фронтових областях залишається вкрай 
складною, місцеві адміністрації розгляда-
ють варіанти повернення частини шкіл до 
офлайн або змішаного формату навчання. 

За словами Івана Федорова, очільника За-
порізької ОВА, школярі низки освітніх 
закладів можуть повернутися за парти, 
проте лише якщо заклад здатен зроби-
ти освітній процес безпечним. Зокрема, 
за останній час на Запоріжжі облашту-
вали укриття у 20 школах. До навчання 
в офлайн-режимі з 1 вересня 2024 року 
готуються повертатись і на Харківщині, 
щоправда, лише в двох районах – Лозів-
ському та Красноградському.

Нині у прифронтових областях трива-
ють роботи з відновлення пошкоджених та 
зруйнованих шкіл, а також облаштування 
належних укриттів. Кошти на це залуча-
ються з усіх можливих напрямів – гран-
тових та донорських програм, місцевих 
бюджетів та державного фінансування. 
Зокрема, на початку квітня Кабмін ви-
ділив кошти на облаштування укриттів 
у прифронтових регіонах: Харківська та 
Запорізька області отримають субвенцію 
у розмірі 500 млн грн, Херсонська та Ми-
колаївська – 200 млн грн.

Одним з ноу-хау прифронтових ре-
гіонів є будівництво підземних шкіл. 
Першу таку вже збудували у Харкові. 
Вона має 20 класних кімнат і розрахо-
вана на прийом 900 учнів. 

Такі ж заклади вже будуються у місті 
Люботин та селищі Коротич Харківської 
області. Наступні підземні школи мо-
жуть з’явитися у місті Шостка (Сумська 
область), у Запоріжжі та Херсоні. Що-
правда, реалізація таких проєктів по-
требує чималих грошей: на будівництво 
підземної школи в Харкові пішло 78 млн 
грн, а у Коротичі – 99 млн грн. Проте такі 
об’єкти будуть надійними: архітектори 
зазначають, що такі укриття можуть 
захистити не лише від уламків, а й від 
прямого влучання ракет, якими росіяни 
обстрілюють мирні міста.
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Діти відтепер 
зростатимуть  
зі своїми липами

Аліна Головко

Миропільська громада не 
втомлюється проводити все 
нові й нові заходи упродовж 
розпочатого ще наприкінці 
березня місячника із благо-
устрою.

14 квітня 2024-го року чима-
лий гурт небайдужих мешканців 
селища Миропіль зібрався для 
проведення екологічної толоки 
на берегах річки Чоботівка. 

Дорослі учасники цього ціка-
вого і гарного заходу, ініціатором 
якого став миропільчанин Віктор 
Орещук, розчистили берег річ-
ки від кущів, прибрали сміття 
та сухе листя. Діти висадили 
вздовж берегів саджанці липи 
дрібнолистої.

Річка Чоботівка – усім відоме, 
для багатьох улюблене і чудове 
місце для риболовлі та відпочин-
ку просто неба. Тутешні краєви-
ди просто заворожують своєю 
мальовничістю. Але головне те, 

що миропільчани, як справжні 
господарі тутешніх рекреацій, 
уважно і по-господарськи став-
ляться до благоустрою, дотри-
мання елементарного порядку 
та чистоти на берегах Чоботівки.

Ще одна деталь – разом із до-
рослими учасниками толоки до 
заходу охоче долучилися дітла-
хи. Вони залюбки виконували 
будь-які доручення дорослих, 
але найбільш символічно ви-
глядала висадка молоденьких 
саджанців липи. Хотілося б, аби 
липи разом із дітьми росли у 
щасливу годину, у гарній країні 
і неодмінно під мирним небом. 
Ну а загалом екологічна толока 
на берегах Чоботівки мала б по-
служити прикладом для бага-
тьох мешканців інших сіл, інших 
громад, де річок, рівчаків, озер, 
саджалок також не бракує. Але 
із чистотою, із порядком біля 
річок та водойм традиційно іс-
нують проблеми. У Мирополі їх 
швидко і вправно вирішують. А 
як в інших селищах?

До літа ремонти на дорогах 
будуть проведені

Наталія Рисіч

Слід зауважити, що наші про-
гнози стосовно термінів проведення 
ремонту доріг, шляхів та вулиць у 
Романівській селищній раді поки що 
мають найоптимістичніший варіант 
втілення. 

Найпершим чином зазначимо, що тендер на 
постачання піщано-щебеневої суміші було про-
ведено швидко і без будь-яких зволікань та наступ-
них процедур, які, бувало, затримували подальшу 
доставку матеріалів до місця замовлення. Таким 
чином, переможець тендеру (ТОВ «Експрес Техбуд») 
вже через декілька днів розпочав відвантажувати 
піщано-щебеневу суміш у Романові та селах Ро-
манівської селищної ради. Вже у суботу, 13 квітня 
2024-го року, перші самоскиди із будматеріалом для 
проведення дорожньо-ремонтних робіт прибули 
до Романова. Відтепер фактично щодня автомобілі 
із сумішшю приїздять не лише до Романова, але й 
до старостинських округів, де якраз старости й ви-
значають ділянки вуличних шляхів, які потребують 
першочергового і негайного ремонтів.

У Романові грейдерування і наступне підсипання 
піщано-щебеневої суміші розпочалося із території 
навколо Виспи, яка потребує якраз-таки дорожнього 
ремонту, аби територія рекреаційно-відпочинкової 
зони була доступною для романівчан. Далі грейдеру-

вання було проведене на вулицях Шевченка, Кренца, 
а в деяких місцях ремонт та впорядкування доріг 
вимагатиме підсипання щойно привезеної суміші. 
Після Романова суміш будуть завозити до старо-
стинських округів. Поки що визначено і передбачено, 
що на кожен старостинський округ виділяється по 
дві (подекуди доведеться й по три) вантажівки із 
сумішшю. Насправді якихось пів сотні тонн піщано-
щебеневої суміші для одного старостинського округу 
– то поміч суто символічна, але найбільші вибоїни, 
які унеможливлюють, наприклад, рух шкільного 
автобуса, можна буде все ж таки вирівняти і таким 
чином ситуацію певним чином покращити.

Отже, поки що графік ремонтних робіт методом 
грейдерування та підсипки на сільських дорогах 
Романівської селищної ради виконується справно, і є 
абсолютно реалістичні сподівання, що до завершення 
календарної весни увесь обсяг закупленої піщано-
щебеневої суміші буде використано за призначенням. 

У Колодяжному 
облаштували  
«Соняшник Перемоги»

Колектив Колодяжненського дошкільного закладу у ході 
проголошеного в Миропільській селищній раді місячника із 
благоустрою виявив ініціативу і створив на території своєї 
установи унікальний квітник.

Його назва – «Соняшник Перемоги», і засіяний він різнобарвними 
квітами, які цвістимуть вже незабаром і упродовж всього літа. «Со-
няшник Перемоги» насправді став окрасою не лише дошкільного 
закладу, але й усього громадського простору села Колодяжне.

Відтепер Колодяжне, окрім свого історичного минулого, матиме 
цікавинку абсолютно інноваційного змісту, яка приваблюватиме не 
лише дітей та батьків дошкільнят, але й усіх жителів села.

Напад на фонтан:  
просто бешкет  
чи глибоке збочення?

Віктор Радчук

Новина про романів-
ський фонтан докотила-
ся вже й до Житомира.

Причина зрозуміла: ганебність 
і дикість того, що сталося у пар-
ку селища Романів на минулому 
тижні, може здивувати будь-кого. 
Знову фонтан, розташований на 
центральній алеї парку у селищі 
Романів, зазнав руйнування ванда-
лів. Причому цього разу вандали 
неабияк постаралися, аби руйну-
вання мали найбільші руйнівні 
наслідки. Фактично фонтан до-
ведеться виготовляти наново, а 
встановлення нині зруйнованої 
частини вимагатиме не лише 
грошей та часу, але й неабиякої 
майстерності. А з цим зараз про-
блеми, бо майстрів, здатних від-
новити поруйнований пам'ятник, 
не так вже й багато.

Гірко визнавати, що у найтяж-
чий для країни час, який визна-
чений як військовий, знаходяться 

негідники, які здатні на будь-яку 
підлість, на будь-що, аби лише 
показати себе в очах своїх одно-
літків такими собі вуличними 
мушкетерами. І все це – під час 
розпочатого місячника із благо-
устрою, коли не лише у Романові, 
але й у селах Романівщини йде 
масштабна толока із впорядкуван-
ня, із прибирання та оновлення 
довкілля. Хтось збирає та ви-
возить сміття, хтось висаджує 
деревця, кущі, квіти, а хтось… 
Валить, нищить, руйнує і… 
нишком тікає. До речі, про «вті-
кає». Представники поліції мають 
вжити усіх можливих заходів для 
того, щоб виявити вандалів, які 
раптом і зненацька, як кажуть, із 
доброго дива, взяли та й поруй-
нували ледь не єдину прикрасу 
у парку, де зазвичай відпочиває 
уся молодь Романова. Якщо роз-
мірковувати трохи далі, то чергове 
вандальне дійство навколо фонта-
на у парку селища Романів – це 
не що інше, як виклик громаді. 
Це гучний ляпас не лише пра-
воохоронцям, але й педагогам і 
найбільшою мірою сигнал для 
батьківського середовища. Сигнал 

про те, що у юнацькому середови-
щі коїться щось не те, що мало б 
відбуватися у моменти напруги, 
крайньої стривоженості за долю 
існування держави, державності 
і, зрештою, батьківського дому. 
Замість згуртованості, замість 
того, аби навчатися хоча б азів 
військової підготовки, аби тур-
буватися про свою фізичну до-
сконалість, чотирнадцятирічний 
чи п’ятнадцятирічний підліток 
намагається показати свою до-
блесть у двобої зі шматком каме-
ня. Чи не збочення це? І невже 
подібні дії можна просто списати 
на хуліганство чи бешкет?

Як би там не було, а справж-
нього автора і виконавця акту 
вандалізму у Романові все ж таки 
знайдуть. Можливо, не за один 
день. Але за тиждень вандала точ-
но вичислять. Якщо їх буде двоє 
чи навіть троє, то для них буде 
легше відновити поруйнований 
фонтан самотужки і за власний 
кошт. Тобто за кошти батьків. 
Втім, відповіді на головне питан-
ня про те, у чому причина такого 
бездумного і дикого вчинку, поки 
що навіть не проглядається.

Джерело фото: Твій Романів
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Мотопробіг шляхами Романівщини  
та Миропільщини – це, зрештою, круто!

Віктор Першко

У суботу, 20 квітня 
2024-го року, у Романові 
відбудеться мабуть-таки 
що знакова подія.

Об 11-й ранку біля Романів-
ського будинку культури стартує 
мотопробіг за участі кількох 
десятків місцевих байкерів, які 
проїдуть цього дня дорогами, що 
сполучають багато сіл та селищ 
Романівської і Миропільської гро-
мад. Маршрут першого у новому 
сезоні мотопробігу спочатку про-
ляже від Будинку культури до села 
Романівки, а звідти – у напрямку 
до селища Миропіль. Із Миропо-
ля романівська команда байкерів 
направляється до села Вільха, де 
також передбачена зупинка на 

березі річки Случ. Після цього 
маршрут мотопробігу пройде 
селами Полянка, Залужне, Лісне, 
Явне, де мотопробіг фінішує.

За словами ініціатора та одно-
го із організаторів мотопробігу 
Павла Присяжнюка, захід, на-
мічений на 20 квітня 2024-го 
року, фактично стане відкрит-
тям нового сезону для люби-
телів мотоспорту, мотокросу, 
прихильників байкерського 
руху у Романові. «Хотілося б, аби 
люди, які полюбляють швидкість, 
прагнуть відчути драйв під час 
змагань та кросів, ті, хто любить 
двигун та швидкість, хто віддає 
частинку свого вільного часу улю-
бленому захопленню, були більш 
організованими і водночас става-
ли зразками поведінки на дорозі, 
на шляхах і навіть у щоденному 
побуті. Для тих, хто прагне себе 
проявити у змаганнях на швид-

кість, на вправність володіння 
мотоциклом, є низка змагань, які 
вже не перший рік проводяться у 
Житомирі, а також у інших міс-
тах нашої області», – каже Павло 
Присяжнюк. За його ж словами, 
досвід участі у змаганнях із мото-
кросу у романівчан вже є. «Наші 
мотолюбителі вже брали участь і 
пробували свої сили у змаганнях 
у Коростишеві, а також у Жито-
мирі, – продовжує свою розповідь 
Павло Присяжнюк, – і в активі на-
ших мотоспортсменів вже є низка 
нагород та відзнак про участь у 
змаганнях із мотокросу. Стосовно 
нинішнього мотопробігу, який ми 
намітили на 20 квітня 2024-го року, 
то він матиме ще одну мету – зі-
брати кошти на підтримку ЗСУ. 
Наші хлопці, які долучаються до 
участі у мотопробігу, власними 
внесками ініціюватимуть збір 
коштів на допомогу ЗСУ. Ну а 

далі, вздовж і упродовж всього 
маршруту мотопробігу, ми про-
довжуватимемо такий збір, який у 
підсумку маємо передати для до-
помоги нашим землякам, які слу-
жать у підрозділах ЗСУ. Поки що 
невідомо, яку саме суму коштів ми 
зможемо зібрати, але після того 
як мотопробіг буде завершено, ми 
підсумуємо усі його результати, 
а зібрані кошти передамо на по-
треби певних підрозділів. Але про 
це ми розкажемо пізніше».

P.S. До вищесказаного хотілося 
б додати, що сам факт проведення 
мотопробігу шляхами Романів-
ської та Миропільської громад 
є напрочуд позитивним знаком 
і сигналом того, що у середовищі 
мотолюбителів Романівщини 
з’явився і впроваджується певний 
зразок цивілізованого ставлення до 
мотоциклетного спорту, до мото-
кросу і загалом до мотоцикла як 

чоловічого захоплення. Все ж таки 
Романів має стати осередком ци-
вілізованого і організованого захо-
плення швидкісною їздою, і загалом 
мотоцикл в очах громадськості 
також має бути виключно шля-
хетним видом транспорту, а не 
джерелом потенційної загрози для 
багатьох пішоходів, велосипедис-
тів і навіть для автомобілістів. 
На це і на подальший розвиток 
мотоциклетного руху (іноді його 
називають середовищем байкерів) 
ми й будемо сподіватися.

Футбольний сезон – у розпалі!  
Навіть напередодні нового чемпіонату

Віктор Єрофєєв

За день до чергового 
виходу нашої газети, 16 
квітня 2024-го року, від-
бувалася нарада у штабі 
обласного футболу (Жи-
томирська обласна асо-
ціація футболу), де мали 
бути обговорені та запро-
поновані плани і варіанти 
проведення змагань із 
футболу у сезоні 2024-го 
року.

Яким саме чином буде про-
ведений у поточному році чемпіо-
нат Житомирської області із фут-
болу, як і коли пройде черговий 
розіграш кубка Героїв Небесної 
Сотні (кубок Житомирщини із 
футболу), ми розповімо у наступ-
ному виході нашої газети. 

А поки що в епіцентрі уваги 
футбольних вболівальників Рома-
нівщини – черговий тур першості 
України серед аматорських колек-
тивів. Упродовж квітня у першо-
сті визначаться переможці в обох 
групах, і вже тоді пройде завер-
шальний турнір, що визначить 
команду-переможця аматорської 
ліги України. Житомирщину у 
цьому турнірі представляє її чем-
піон, романівський FC «VIVAD». 
Команда із Романова до минулої 
суботи посідала 4-е місце у своїй 
групі, і 13 квітня «VIVAD» про-
водив перший у сезоні матч на 
стадіоні Романівської ДЮСШ. 
За присутності домашніх вболі-
вальників наші футболісти мали 
можливість поліпшити своє тур-
нірне становище. До Романова ми-
нулої суботи приїздила команда 
«Пробій» із селища Городенка на 
Івано-Франківщині, яка займала 
у турнірній таблиці чемпіонату 
сходинку нижче «VIVADа». Такий 

собі «середнячок» аматорського 
чемпіонату навесні 2024-го року 
суттєво підсилився гравцями 
першолігового «Прикарпаття» із 
Івано-Франківська, і вже декілька 
матчів весняної частини аматор-
ського чемпіонату України «Про-
бій» нічим не поступається своїм 
суперникам. 

У суботу, 13 квітня 2024-го 
року, гості досить швидко опа-
нували прекрасний футбольний 
газон стадіону у Романові, і пер-
шу половину першого тайму на 
полі ініціативою володіли якраз 
футболісти із Івано-Франківщини. 
Втім, господарі все ж таки змогли 
переламати картинку подій на 
футбольному полі, і лише май-
стерність воротаря народного клу-
бу «Пробій» врятувала гостей від 
влучних ударів нападу футболістів 
«VIVAD». Однак перший тайм за-
вершився нічийним результатом. 
У другому таймі романівчани по-
силили натиск, проте гості на-

віть не думали відсиджуватись у 
захисті. Однак в атаці «Пробій» 
у другому таймі був абсолютно 
непереконливим. Зрештою, як не 
намагалися господарі стадіону 
забити у ворота суперників хоча б 
один м'яч, рахунок до завершення 
гри так і не змінився. 0:0 – нічия, 
і обидві команди записали до 
своїх активів по очку в турнірній 
таблиці. «VIVAD» відтепер має 
22 турнірних бали і займає після 
матчів 14 квітня вже 5-у турнірну 
сходинку. На четвертий рядок тур-
нірної таблиці піднявся «Колос» 
із Полонного, який зумів взяти 
у грі на виїзді чергові три очки. 
Очевидно, що якраз із «Колосом» 
романівський «VIVAD» і буде спе-
речатися за четверте місце у під-
сумковому заліку першого етапу 
аматорського чемпіонату. Проте 
як воно буде далі, побачимо вже 
незабаром. Але те, що розвиток 
подій у аматорській першості буде 
цікавим, – можна не сумніватись.

Додамо, що у кубку пам'яті 
Миколи Сосюри, який у квітні 
2024-го доходить до свого завер-
шення, романівський клуб має 
вигляд куди переконливіший, 
завдаючи своїм суперникам із 
різних куточків Житомирщини 
гучних поразок із астрономіч-
ними показниками. Чергову 
перемогу «VIVAD» отримав над 
командою із Березівки (рахунок 
9:1). За кількістю проведених 
матчів романівчани значно по-
ступаються своїм суперникам, 
оскільки графік FC «VIVAD» зна-
чно щільніший і субота (неділя) 
для романівського клубу зайнята 
виступами на всеукраїнському рів-
ні. Однак організатори турніру 
пам'яті Миколи Сосюри мають 
намір його завершити, визначити 
переможців та призерів.

Баскетбольний дует романівських команд 
шансів для суперників не залишив

Віктор Єрофєєв

Ледь не щотижня ми 
маємо нагоду розповісти 
про розвиток подій у по-
пулярному у середовищі 
учнів змаганнях «Пліч-о-
пліч», які продовжують-
ся на рівнях півфіналь-
них турнірів. 

Фінальні турніри пройдуть 
вже зовсім скоро на обласному 
рівні, а поки що суперники під 
час проведення ІІІ-го етапу зма-
гань «Пліч-о-пліч» виборюють 
путівки до фіналу. У минулому 
виході нашої газети ми розпо-
відали про змагання волейбо-
лістів, а 13 і 14 квітня у Романові 
(на базі спортзалу Романівського 
ліцею № 1) проходили змагання 

баскетболістів. Знову ж таки від-
значимо бездоганну організацію 
турнірів як серед дівчаток, так і 
серед хлопчиків. До речі, із ді-
вчатками організаторам змагань 
було простіше, оскільки змагати-
ся за єдину путівку до Житомира 

у спортзалі Романівського ліцею 
довелося лише двом командам: 
Романівську громаду презенту-
вали дівчатка із Романівського 
ліцею № 2 (с. Романівка), а єди-
ним їхнім суперником стали 
юні баскетболістки із Нового 

Заводу (Пулинська громада). До 
честі господарів вони виявилися 
сильнішими у поєдинку, який 
проходив у напруженій боротьбі, 
і снайпери в обох командах до-
пускали того дня чимало про-
махів. Проте у підсумку дівчатка 
із Романівки виявилися сильні-
шими і перемогли баскетбольну 
команду із Пулинської ОТГ.

Але у турнірі баскетбольних 
команд хлопчиків перебіг подій 
був куди цікавішим і головне – 
набагато видовищнішим. Що-
правда, фаворитами змагань ціл-
ком прогнозовано стали хлопці 
із Романівського ліцею № 1. Юні 
баскетболісти, які займаються 
баскетболом у місцевій ДЮСШ 
під керівництвом тренера Ан-
дрія Ніколаєнка, були на голову 
сильнішими у кожному матчі, 
які вони проводили із команда-
ми Вільшанського, Чуднівського 
та Миропільського ліцеїв. Тому 

результат змагань, які проходили 
у Романові 14 квітня, закономір-
ний: до Житомира (чи до іншого 
міста Житомирщини) для участі 
в обласному фінальному турнірі 
поїдуть баскетболісти Романів-
ського ліцею № 1. Друге місце у 
змаганнях баскетбольних дру-
жин посіла команда Чуднівського 
ліцею, а третіми були миропіль-
чани. Команда із Вільшанського 
ліцею була четвертою, хоча якраз 
вільшанські баскетболісти чини-
ли найбільш впертий спротив 
команді Романівського ліцею № 
1. До речі, ліцеїстам із Романо-
ва відтепер слід готуватися до 
важливих матчів із суперниками, 
які, як правило, займаються у 
баскетбольних секціях ДЮСШ, 
а тому легких чи слабких супер-
ників на заключному етапі ігор 
«Пліч-о-пліч» просто не буде. 
Слід готуватися до зустрічі із 
найсильнішими.
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Все про вітамін С
З усіх вітамінів, які 

існують, мабуть, найпо-
пулярнішим є саме віта-
мін С. Про його корисні 
властивості чув чи не 
кожен. Часто йому при-
писують прямо таки 
чудодійні властивості.

Що таке вітамін С?
Його ще називають аскорбі-

новою кислотою. Він належить 
до водорозчинних вітамінів, що 
легко виводяться організмом у 
разі перенасичення. Одна з най-
важливіших функцій вітаміну С 
– синтез колагену (структурного 
білка, що відповідає за красу шкі-
ри, волосся, нормальний стан хря-
щів, кісток та навіть зубів). Також 
вітамін бере участь у виробленні 
серотоніну (гормону щастя).

Рекомендованими до-
бовими нормами віта-
міну С є:
• 90 мг для чоловіків;
• 75 мг для жінок.

У разі нестачі відповідної кіль-
кості вітаміну в раціоні можуть 

виникати симптоми гіповітаміно-
зу – кровоточивість ясен, сухість 
шкіри, уповільнена регенерація 
шкіри після будь-якого роду по-
шкоджень, млявість.

У давні часи сильна нестача 
вітаміну С призводила до тяжкого 
захворювання – цинги.

Сьогодні недоотримати до-
статню кількість аскорбінової кис-
лоти вкрай важко. Навіть якщо у 
вашому раціоні небагато фруктів 
з її вмістом, вона майже всюди 
використовується як регулятор 
кислотності.

Міфи про вітамін С
Міф 1. Вітамін С стимулює 

імунітет
Багато років існувала теорія, 

висунута Лайнусом Полінгом, що 
вітамін С у високих дозах є про-
філактикою ГРВІ та укріплює іму-
нітет. Цієї теорії дотримуються й 
досі, але приймати дозу, більшу 
за норму, не варто.

Якщо в організм потрапляє 
більше  аскорбінової кислоти, 
ніж потрібно, її всмоктуваність 
кишківником знижується, а 
надлишок швидко виводиться 
через нирки. Це збільшує наван-
таження на нирки та підвищує 
ризик розвитку гіпероксалатурії, 
унаслідок якої в нирках відкла-

даються солі щавелевої кислоти 
та утворюються камінці.

Міф 2. Краще джерело ві-
таміну С – цитрусові.

Перше, що спадає на думку 
при словосполученні «вітамін 
С», – це лимони та апельсини. Та 
попри те, що ці фрукти й справ-
ді багаті на аскорбінову кислоту, 
вони далеко не перші за її вмістом. 
І взагалі, продукти з вітаміном С 
не завжди кислі.

Топ-5  продуктів за вмістом 
вітаміну С (на 100 г):

1. Шипшина – 650 мг;
2. Обліпиха – 200 мг;
3. Чорна смородина – 200 мг;
4. Ківі – 180 мг;
5. Білі гриби – 150 мг.
Для порівняння: у лимоні та 

апельсині міститься 53 мг вітаміну 
С на 100 г.

Міф 3. Прийом вітаміну С 
знижує ризик розвитку онко-
захворювань

Цей міф розвився з міфу щодо 
властивості вітаміну С укріплю-
вати імунітет. Але станом на сьо-
годні не існує жодних наукових 
доказів цієї теорії.

Факти про вітамін С
1. Вітамін С допомагає за-

своювати залізо.
Дефіцит заліза та анемія, яка 

виникає внаслідок цього, – сер-
йозна проблема для людського 
організму. Вирішити її допомагає 
прийом добавок із вмістом заліза. 
А одночасний із цим прийом ві-
таміну С дозволяє залізу засвою-
ватись ефективніше.

2. Вітамін С допомагає за-
своювати кальцій.

Так, не лише залізо ефек-
тивніше приймати в комплексі 
з аскорбіновою кислотою, а й 
кальцій. Комбіновані добавки та 
БАДи з високим вмістом кальцію 
та вітаміну С використовують для 
профілактики остеопорозу (зни-
ження щільності кісток).

3. Вітамін С допомагає пі-
клуватися про стан серцево-
судинної системи.

Аскорбінова кислота укріплює 
кровоносні судини. Ефект від її 
прийому прирівнюють із легкими 
щоденними тренуваннями.

Та не варто сподіватися на те, 
що смачна аскорбінка замінить 
тренування в спортивному залі.

4. Вітамін С уповільнює 
старіння шкіри.

Це пов’язано з тим, що ас-
корбінова кислота бере участь у 
синтезі колагену. А його нестача, 
як відомо, негативно впливає на 
стан шкіри.

5. Вітамін С сприяє схуд-
ненню.

Під час тренувань аскорбінова 
кислота допомагає ефективніше 
спалювати жир. Вона допомагає 
організму брати енергію саме з 
жирових відкладень.

Будьте здорові та не хво-
рійте!

Відділ комунікації, організаційної 
та інформаційно-роз’яснювальної 

роботи ДУ «Житомирський облас-
ний центр контролю та профілак-

тики хвороб МОЗ України»

Що важливо знати про сезонну 
алергію та як з нею впоратися

Не для всіх час цві-
тіння рослин – це най-
краща пора року. Осо-
бливо неприємна вона 
для людей, які стражда-
ють на сезонні алергії.

Навесні та влітку алергія часто 
з’являється на пилок рослин. Це 
ще має назву – поліноз.

Команда платформи доказової 
інформації про здоров’я «Бережи 
себе» розбиралася, як розпізна-
ти алергію та як дати собі раду 
із нею.

Основні симптоми алергії 
Характерними проявами алер-

гічної реакції можуть бути: 
• почервоніння очей, сльозо-

теча;
• нежить, свербіння та закла-

деність носа;
• притуплення нюху, чхання;
• утруднене або прискорене 

дихання;
• виснаження або сухий ка-

шель.
Терміни цвітіння рослин мо-

жуть різнитись. Це залежить від 
клімату та особливостей погоди. 
Наприклад у травні активно квіт-
нуть злакові. Існує інтерактивна 
карта, яка може допомогти від-
стежувати цвітіння та зорієнтува-
тись, на що саме у вас може бути 
нині алергія.

Як полегшити симптоми алергії 
та покращити якість життя

Найкращий спосіб позбутися 
алергії – це уникати алерге-
ну, але щодо пилку рослин це 
може бути важко. Натомість іс-
нують різні способи зменшити 
інтенсивність проявів алергії, 
наприклад:

Носіть маску на вулиці. Вона 
зменшить кількість частинок пил-
ку, який ви вдихаєте.

Залишайтесь вдома, якщо 
на вулиці сильний вітер. За-
чиняйте у вітряну погоду вікна. 
Уникайте прогулянок з 10 до 15 
години.

Після прогулянок ретельно 
мийте руки, прийміть душ, ви-
періть одяг.

Частіше проводьте вологе 
прибирання у приміщеннях.

Які ліки можуть допомогти?
Сольові розчини для проми-

вання носа можуть полегшити 
алергічний нежить, вимиваючи 
частинки пилку зі слизової.

Також стануть у пригоді ан-
тигістамінні препарати. Вони 
продаються без рецепта, але 
все ж таки краще проконсуль-
туватись з лікарем. Деякі з них 

викликають сонливість. Тому 
враховуйте це, якщо багато часу 
проводите за кермом.

Гормональні препарати, най-
перше кортикостероїди, можуть 
бути помічними, якщо ви страж-
даєте на алергічний риніт і у вас 
весь час забитий ніс.

Зверніть увагу: перш 
ніж призначати собі ліки 
проти проявів алергії, 
варто звернутись до 
лікаря. Він визначить, 
які лікувальні засоби 
вам допоможуть, та за 
потреби розгляне до-
даткові опції лікування.

Авторка: Наталія Бушковська
Платформа доказової інформа-
ції про здоров'я «Бережи себе» 

реалізується командою громадської 
організації INSCIENCE

Стрес і алкоголь – 
шкідливе поєднання

Чи вживаєте алкоголь 
для заспокоєння нервів 
або зняття стресу? Чи ви-
никають думки про алко-
голь, коли маєте певні не-
приємності або ж погано 
почуваєтеся?

Алкоголь – справді пошире-
ний спосіб, у який люди намага-
ються заспокоїтися, тобто змінити 
свою реакцію на стрес. Тільки 
далеко не всі в цьому зізнаються 
відкрито, ще й самим собі.

Якщо ви ствердно відпові-
ли бодай на одне із запитань на 
початку, вам є про що замис-
литися. Насправді це частина 
опитувальника для діагностики 
розладу зловживання алкоголем.

Ви можете пройти по-
вний опитувальник са-
мостійно за посиланням: 
http://surl.li/shlct.

Закликаємо сімейних і вузь-
копрофільних лікарів проводи-
ти таке опитування серед своїх 
пацієнтів і пацієнток. Людина 
може не здогадуватися, що уже 
має проблему з алкоголем.

Можна скористатися також 
опитувальником CAGE для ви-
явлення зловживання алкоголем: 
CAGE – це акронім від 4 ключо-
вих явищ:

• Cut down (зменшити) – чи 
відчували ви коли-небудь потре-
бу або необхідність обмежити 
вживання алкоголю?

• Annoyance (роздратуван-
ня) – чи дратують вас люди, які 
критикують вас за вживання 
алкоголю?

• Guilt (сором) – чи трапля-
лося так, що через випивку ви 
відчували сором або докори 
сумління?

• Eyе-opener (прозріння) – 
чи бувало так, що вранці після 
пробудження вашим першим 
бажанням було випити пива або 
чогось міцнішого, аби покращи-
ти самопочуття?

Якщо бодай на два запи-
тання відповідь ствердна, то 
є висока ймовірність розладу 
зловживання алкоголем. Ра-
димо в такому разі звернутися до 
лікаря із цією проблемою. І тут 
немає чого соромитись!

«Як же я зніматиму стрес без 
алкоголю?» – може виникнути 
запитання. Насправді алкоголь 
не знімає стрес і не заспокоює 
– він може зняти гальмівний 
контроль і зменшити відчуття 
небезпеки, та згодом настане 
ще більша тривожність. Так, 
алкоголь посилює тривожність, 
псує якість сну і стає на заваді 
пошуку справді корисної стра-
тегії заспокоїтися.

Доречні способи подолання 
стресу, які не шкодять здоров’ю, 
можуть бути такі: прогулянка, 
сон, теплий душ чи ванна, ма-
саж, чаювання чи інша діяль-
ність, яка приносить спокій і 
радість саме вам. Вправи для 
заспокоєння та поради щодо 
плекання стійкості, які зібрані в 
«Аптечці швидкої психологічної 
допомоги», розробленої в межах 
Всеукраїнської програми мен-
тального здоров’я за підтримки 
першої леді Олени Зеленської 
«Ти як?», можуть бути корисни-
ми усім, хто відчуває емоційне 
спустошення, втому, напругу в 
тілі, паніку, злість, сум, а також 
тим, хто хоче підтримати своїх 
близьких.

Нагадуємо, що алкоголь 
шкідливий у будь-якій дозі.

Джерело: Центр громадського 
здоров`я
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Смачного!

Різне

ОВЕН
Має бути не найлег-

ший період – найкраще 
зробити паузу, відпочи-

ти, провести час наодинці або в 
колі близьких. Тихіше їдеш – далі 
будеш.

ТЕЛЕЦЬ
Підприємці змо-

жуть отримати інвес-
тиції від іноземних компаній, 
а також позбутися кредитів. 
Вдалими будуть ділові поїздки 
та відрядження.

БЛИЗНЮКИ
У фінансовому сенсі 

цей період вдалий, гро-
ші надходитимуть регулярно, їх 
стане навіть трохи більше. Може-
те розраховувати на підвищення 
зарплати. 

РАК
Ви відчуваєте фі-

зичну свободу та само-
стійність мислення. Дії, які ви 
почнете в колективі, принесуть 
вам помітну користь.

ЛЕВ
Ви будете прагнути 

посилити роль, яку гра-
єте у житті своїх друзів, батьків, 
коханих чи колег. Можливий 
успіх у сфері фінансів.

ДІВА
Обов'язково знайдіть 

час для відпочинку та 
зміцнення імунітету, 

благо такі можливості будуть – 
зараз не час геройствувати у всіх 
сенсах.

ТЕРЕЗИ
Виняткові за важ-

ливістю, але несподі-
вані події приносять 

найсприятливіші наслідки. 
Візьміть на озброєння гасло – 
тільки вперед!

СКОРПІОН
У робочих процесах 

намічається помітний 
прогрес, проте він залежить від 
вашого вміння контактувати з ді-
ловими партнерами. Підключіть 
чарівність!

СТРІЛЕЦЬ
Можливе відря-

дження. З фінансами 
особливих проблем не очікуєть-
ся, але ваші родичі потребують 
матеріальної підтримки. 

КОЗОРІГ
Давні образи та не-

висловлені слова сильно 
підривають довіру, за-

лишають місце для страху, що є 
неприпустимим у коханні.

ВОДОЛІЙ
Тиждень глибокого 

внутрішнього аналізу 
того, що відбувається. 

Змінюються погляди, пріори-
тети, ідеали. Можливі приємні 
несподіванки. 

РИБИ
Підводного каміння 

на вашому шляху дуже 
багато. З деяким вам до-

ведеться зіткнутися саме у другій 
половині квітня.

Джерело: ТСН
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Підживлення розсади: 
чи потрібне воно рослинам 
та коли його проводити

Відповідаємо на спокон-
вічне запитання.

Правильне підживлення – 
запорука міцних та здорових 
рослин, які протягом сезону 
віддадуть максимум.

Чи потрібно підгодовува-
ти розсаду? Це питання часто 
ставлять на початку посівного 
сезону городники та дачники.

І тут відповідь однозначна: 
підгодовувати розсаду треба. 
А ось як часто це робити та які 
добрива для цього використати 
– вже інше питання.

Річ у тім, що підживлення 
розсади є ключовим моментом 
при вирощуванні здорових рос-
лин.

На початковому етапі зрос-
тання сіянці одержують пожив-
ні речовини з насіння, а потім 
– із ґрунту, тому так важливо 
використовувати якісний тор-
фогрунт.

Після формування листя 
розсаді потрібно додаткове під-
живлення, особливо якщо ґрунт 
був менш родючим.

НАЙКРАЩЕ ПІДЖИВ-
ЛЕННЯ ДЛЯ РОЗСАДИ
Для підживлення підходять 

комплексні водорозчинні до-
брива.

ПІДЖИВЛЕННЯ ПІСЛЯ 
ПЕРЕСАДКИ
Після пересадки розсади в 

ґрунт слід провести підживлен-
ня, використовуючи добрива з 
високим вмістом фосфору.

ЧАСТОТА ПІДЖИВЛЕННЯ 
РОЗСАДИ
Тут все залежить від культу-

ри, що вирощується:
• томати зазвичай підго-

довують двічі: спочатку комп-
лексними добривами, потім 
органомінеральними;

• баклажани та перець під-
годовують кожні 14 днів, чер-
гуючи органічні та мінеральні 
добрива;

• розсаду капусти та селери 
підгодовують один раз після пі-
кірування;

• гарбузовим культурам та-
кож потрібно лише одне під-
живлення.

Чому сохне розсада 
полуниці: основні 
причини загибелі саджанців

Фактори, про які потрібно 
знати заздалегідь, щоб по-
передити загибель рослин.

Полуницю (вона ж суниця 
садова) найпростіше розмно-
жити вусами-відводками. Але 
багато городників експеримен-
тують з насінням. І дуже часто 
скаржаться на те, що розсада 
суниці сохне. Листя при цьому 
стає жовто-коричневим.

Будь-які зміни кольору лис-
тя будь-якої рослини (не тільки 
суниці) – вірна ознака того, що 
щось іде не так. Отже, в чому ж 
причина?

ІСНУЄ КІЛЬКА ПРИЧИН, 
ЧЕРЕЗ ЯКІ РОЗСАДА 
СОХНЕ, А ЛИСТЯ СТАЄ 
ЖОВТИМ І КОРИЧНЕВИМ.
Коли рослина не розви-

вається, одна з перших ознак 
– руйнування хлорофілу. Це 
пігмент, який відповідає за 
зелений колір листя. Без до-
статньої ж кількості здорового 
зеленого листя розсада суниці 
в кінцевому підсумку загине, 
якщо не вжити заходів.

Неправильний полив – 
найпоширеніша причина по-
темніння листя суниці. Причо-
му винуватцем може бути як 
надмірний, так і недостатній 
полив.

При перевірці розсади, 
яка, на вашу думку, сохне, 

обов'язково подивіться на ниж-
ню частину. Якщо там видно 
ознаки коричневої гнилі, зна-
чить, ви розсаду залили. Скоро-
тіть полив і поставте контейнер 
або горщик біля настільного 
вентилятора для просушуван-
ня. І надалі поливайте, коли 
підсохнуть верхні 3-4 см ґрунту.

Причиною пожовтіння лис-
тя може бути і дефіцит жив-
лення. Особливо азоту, який 
сприяє процесу фотосинтезу. 
Нестача калію веде до побурін-
ня листя по краях, а дефіцит 
фосфору викликає червонувато-
фіолетовий відтінок листя.

Чималої шкоди розсаді по-
луниці завдає і павутинний 
кліщ, який може перебрати-
ся на неї з кімнатних рослин. 
Оскільки павутинні кліщі хар-
чуються соком рослин, то листя 
також жовтіє і стає коричневим.

Нарешті патогени, зане-
сені із саморобним ґрунтом, 
також можуть знебарвлювати 
листя полуниці. Вертицильозне 
в'янення проявляється у вигляді 
жовтого або коричневого листя, 
в той час як патогени грибних 
захворювань, такі як сіра гниль 
і антракноз, викликають ко-
ричневі плями, які в кінцевому 
підсумку можуть поширитися і 
зробити весь лист коричневим. 
При сірій гнилі, ботритисі після 
коричневих плям з'явиться гриб-
ниця димчасто-сірого кольору.

Оскільки з хворобами 
розсади суниці боротися 
дуже складно (навіть застосо-
вуючи фунгіциди), то з самого 
початку краще вирощувати 
її в стерильному ґрунті.

Джерело: Ukr.Media

Мариновані печериці
Інгредієнти для печериць: 500 г печериць, 700 

мл води, 20 мл оцту. Для маринаду: 300 мл води, 1 ч. 
л. цукру, 2 ч. л. солі, ½ ч. л. зерен коріандру, 2 лаврових 
листи, 5 перців горошком, 3 духмяних перці, 30 мл 
оцту. 

• Ретельно вимийте 500 г печериць і складіть 
у каструлю. Залийте їх 700 мл води, додайте 20 мл 
оцту та проваріть упродовж 8-10 хвилин.

• У цей час в інший сотейник налийте 300 мл 
води, додайте 1 ч.л. цукру, 2 ч.л. солі, ½ ч.л. зерен 
коріандру, 2 лаврових листи, 5 перців горошком і 3 
духмяних перці. Ретельно розмішайте та доведіть 
до кипіння.

• Зніміть маринад з вогню та влийте 30 мл оцту.
• Перекладіть відварені гриби в банку, залийте 

їх гарячим маринадом і закрийте кришками. Дайте 

охолонути за кімнатної температури, переставте в 
холодильник і дайте промаринуватися 5-6 годин. 
Потім можна подавати їх.

Куліш зі свининою
Інгредієнти: 300 г ошийка, 2 цибулини, 2 моркви-

ни, 1 ч. л. солі, 200 г пшона, 3 яйця, 2 гілочки петрушки, 
3 гілочки кропу.

• Наріжте м'ясо середнім кубиком, перекладіть 
у казан чи каструлю та тушкуйте 10 хвилин.

• Очистьте та наріжте 2 цибулини та 2 морквини 
кубиком. Спершу додайте в каструлю цибулю, а 
через 10 хвилин - моркву. Приправте 1 ч.л. солі та 
смажте все разом іще 5 хвилин.

• Додайте в казан воду на ⅔ об'єму посудини. 
Накрийте кришкою, зменште вогонь до мінімального 
та варіть 20 хвилин.

• Залийте 200 г пшона окропом, дайте постояти 
пару хвилин і промийте його. Це забере гіркоту.

• Зніміть піну, додайте вимите пшоно, перемі-
шайте та варіть усе разом під закритою кришкою 
30 хвилин.

• Збийте 3 яйця в тарілці, додайте їх у куліш і 
розмішайте. Наріжте зелень і подавайте куліш з нею.

Джерело: klopotenko.com
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Споживачу

ОГОЛОШЕННЯ
ВТРАЧЕНЕ ПОСВIДЧЕННЯ ДИТИНИ 
З БАГАТОДIТНОЇ СIМ'Ї, ВИДАНЕ НА 
IМ'Я ПИЛИП'ЮКА IЛЛI ЮРIЙОВИЧА,  
ВВАЖАТИ НЕДIЙСНИМ.

Житомирський 
районний ТЦК та СП 

запрошує  
на службу  

за контрактом
Для проходження військової 

служби за контрактом в ЗСУ 
звертайся до Житомирського 

районного ТЦК та СП за адресою: 
м. Житомир, вул. Тараса Бульби-
Боровця, 21, тел.: 093 868 52 30.

Відділ реклами: 
067 412-89-81


